
 
MOTIVATIE INGEKOMEN STUK NO.35 3E KWARTAALRAPPORTAGE SYNTHESE 
 
 
Algemeen: 
De afspraak die we eerder hebben gemaakt is, dat de rapportages van Synthese ter bespreking 
worden voorgelegd aan de Commissie Sociaal. Dus…in het verlengde hiervan heb ik dit ook gedaan in 
de Raad van 10 december j.l. 
Meer specifiek zal ik op enkele onderdelen uit de rapportage ingaan. Mogelijk dat andere fracties dit 
nog wensen aan te vullen. 
Het is alleen jammer dat we eind 4e kwartaal een rapportage ontvangen over het 3e kwartaal. Er valt 
dan alleen achteraf iets van te vinden en onze inbreng kan dan niet meer worden meegenomen naar 
een nieuw kwartaal. 
Synthese voert deelterreinen uit van het beleid van de gemeente v.w.b. het sociaal domein. 
We nemen aan dat er regelmatig wordt geëvalueerd met Synthese over de resultaten en onze 
opmerkingen ook al door de gemeente zijn besproken met Synthese. Over de evaluaties krijgen we 
geen berichten, dus valt dit niet te checken. 
Onze visie is dat Synthese in het algemeen wat pro-actiever mag opereren en zich bij meerdere 
thema’s niet tevreden mag stellen met het organiseren van bijeenkomsten/vergaderingen of 
papieren en digitale informatieverspreiding. 
Van de wethouder en de ambtenaren Sociaal Domein zouden we graag zien dat er een duidelijke link 
wordt gelegd tussen het vastgestelde Beleid Sociaal Domein, het nog te ontvangen Plan van Aanpak 
en daarbinnen de opdracht richting uitvoerders van dit plan. 
  
Opvallend in de rapportage is dat hij wordt opgehangen aan de 6 domeinen van Positieve 
Gezondheid maar dat er maar over 4 domeinen acties worden gemeld. 
In de inleiding op pag 3 wordt geen melding gemaakt van de domeinen ‘zingeving’ en ‘mentaal 
welbevinden’. Als deze al aan de orde komen bij andere domeinen, wordt dit niet specifiek vermeld.   
Klopt; wellicht verstandig om dit te verduidelijken! Zullen we vanaf de 4e kwartaalrapportage anders 
verwoorden. 
 
De activiteiten van Synthese hebben invloed op al deze zes domeinen. Eenzelfde activiteit heeft vaak 
invloed op meerdere domeinen. Daarbij betreft het vaak een directe en indirecte invloed. Voor de 
eenvoud is er voor gekozen om de activiteiten onder te brengen onder het domein waar deze de 
meest directe invloed op heeft.  
 
De zes pijlers worden gebruikt als ‘kapstop’ om onze werkzaamheden in het werkplan mee te 
ordenen, daarbij hebben we een keuze gemaakt, bij welke pijler een specifieke werkzaamheid het 
beste thuis hoort. In dit geval ligt de (primaire) focus van de werkzaamheden op de pijlers: 
• Dagelijks functioneren 
• Soc. maatschappelijk participeren 
• Kwaliteit van leven  
• Lichamelijk functioneren 
Natuurlijk hebben de werkzaamheden ook betrekking op de gebieden zingeving en mentaal 
welbevinden, maar is er voor gekozen zo het werkplan 2019 ‘op te bouwen’. 
 
Dat is dan ook meteen het zwakke aan dit model. De domeinen hebben zoveel raakvlakken dat het 
als beleids-/rapportage instrument niet erg geschikt is naar onze mening. Het model is immers ooit 
ontworpen om er op individueel niveau mee te werken. We zijn het hiermee eens, dit is ook de 
reden dat we in het nieuwe werkplan 2020 gekozen hebben onze werkzaamheden te structureren 
dmv drie inhoudelijke pijlers ipv pijlers positieve gezondheid. Positieve gezondheid is en blijft onze 
manier van werken en de rode draad door het werkplan. 



Opmerkingen per domein 

Dagelijks functioneren 
Ouders ondersteunen ouders: we missen hier de samenwerking met het AMW. Zij bieden o.a. 
schoolmaatschappelijk werk en opvoedingsondersteuning (mogelijk nu vanuit CJG) en zouden 
gemakkelijk de verbinding kunnen leggen of omgekeerd, men zou hier naar kunnen verwijzen. 4 
cases in één kwartaal is wel heel mager. Een andere partner heeft mogelijk betere ingangen. 
CJG en AMW zijn belangrijke verwijspartners, waar we frequent mee om tafel zitten en waarbij we 
het project geregeld onder de aandacht brengen. Zo houden we de aanmeldingen op gang. 
 
Jeugd in verenigingen: we missen hier de aansluiting bij het project MEEDOEN van Jeugdfonds Sport, 
Jeugdfonds Cultuur en Leergeld. Het project dat Limburg breed wordt uitgerold is met name bedoeld 
om verenigingen toegankelijker te maken voor jongeren en kinderen met een beperking. Zij hebben 
tenslotte contacten met alle verenigingen. 
In het lopende jaar hebben we de mogelijkheden van fondsen onder de aandacht gebracht bij 
verenigingen. Het project jeugd en verenigingen heeft als doel om trainers, bestuur, kader te 
ondersteunen bij vraagstukken als pesten, groepsdruk etc. De individuele hulpverlengingstrajecten 
die hieruit voortkomen worden opgepakt door het CJG. 
 
Preventieve huisbezoeken 75+ : prima dat in deze de samenwerking met de SOSL plaatsvindt, maar 
betrokkenheid vanuit de lokale KBO afdelingen en de ouderenadviseurs zou naar onze mening beter 
zijn. 
We hebben in 2019 samenwerkingsafspraken gemaakt met KBO-Limburg over de ouderenadviseurs. 
Zo worden ze door Synthese uitgenodigd voor kennis-updates en trainingen en trekken we samen op 
in het actiever informeren van ouderen over toeslagen. Op 20 januari a.s. staat weer een 
vervolggesprek gepland met KBO-Limburg. 
Voor de rest coördineren we onze activiteiten via SOSL omdat dit in Leudal nu eenmaal de 
verbindende schakel is en we willen voorkomen dat we 16x dezelfde acties moeten doen c.q. 
informatie moeten verstrekken. Waar nuttig en nodig zal er zeker worden samengewerkt met lokale 
afdeling. 
 
Dementie: er is veel energie gestoken in het maken en verspreiden van informatiemateriaal dat 
gericht is op bewustwording. Dat is heel goed, maar niet voldoende om de doelgroep te bereiken en 
hun naasten. Gezien het feit dat dit een groeiend probleem is in heel veel gemeenten en mensen 
‘soms noodgedwongen’ zo lang mogelijk thuis moeten blijven wonen, ontstaan er steeds grotere 
zorgen bij families. Ons zijn veel schrijnende gevallen bekend. Het landelijk beleid is niet erg helpend 
geweest om hierop voor te sorteren. 
We werken vanuit het programmaplan Dementievriendelijk Leudal. Daarin is inderdaad, zeker in de 
startfase, veel ruimte ingeruimd voor informatie en bewustwording. Door de daaraan gekoppelde 
activiteiten bereiken we ook wel degelijk veel mensen uit de doelgroep. Zoals beschreven in het 
kwartaalrapport is veel inzet gepleegd op Wereld Alzheimerdag van 21 september j.l. waarin we ook 
actief naar buiten zijn getreden. Daarnaast bereiken we de naasten natuurlijk ook direct vanuit onze 
reguliere mantelzorgondersteuning. Ook via social media zoeken we contact met de doelgroep en 
hun omgeving.  
 
Tenslotte is de uitvoering van het programma Dementievriendelijk Leudal niet een solo-taak voor 
Synthese; wij coördineren het programma en zijn natuurlijk mede-uitvoerder. Echter, via diverse 
andere betrokken partners worden de betreffende personen ook direct bereikt. In 2020 zal er 
aandacht besteedt worden aan thema’s als maatschappelijke participatie, zorg & ondersteuning, 
dementievriendelijke organisaties. 
 
 



Meedoen/participatie 
Eenzaamheid: we missen hier de aansluiting bij de programma’s ‘Een tegen eenzaamheid’ (VWS) en 
‘Samen tegen eenzaamheid’ (Provincie-KBO en div partners). Vraag die we bovendien hebben is de 
samenwerking met Proteion Welzijn als het gaat om vrijwilligers en activiteiten. Proteion verzorgt 
dagelijks vele maaltijden i.h.k. van Tafeltje Dekje en komt letterlijk en figuurlijk achter de voordeur. 
De vrijwilligers zien erg veel eenzaamheid bij (bijna niet meer) zelfredzame ouderen. Datzelfde geldt 
ook voor Vluchtelingen werk en het Meldpunt Naoberzorg. Een link met de thuiszorg zou geen 
overbodige luxe zijn! 
 
Voor de organisatie van de week tegen de eenzaamheid, hebben we in 2019 afstemming gehad met 
de landelijke programmacoördinatoren van Een tegen Eenzaamheid van het Ministerie. Onze 
activiteiten stonden ook op de landelijke actiepagina. In december j.l. is, samen met de gemeenten 
Weert en Nederweert, een 1e overleg geweest met een coördinator van het Ministerie over het 
inrichten van meld- en signaleringspunten + de vorming van lokale coalities. Dit gaat in 2020 een 
vervolg krijgen. Met Proteion (KLIK Leudal) wordt in de uitvoering reeds samengewerkt (Week tegen 
de Eenzaamheid, Leudal Maatjes, inzet van vrijwilligerswerk), op verzoek van de gemeente gaan we 
in 2020 samen met Proteion verkennen hoe de samenwerking tussen de dienstverlening rondom 
vrijwilligers van beide organisatie structureel en nog beter kan worden vormgegeven. 
 
Laaggeletterdheid: we vinden dit thema niet helemaal passen bij Synthese. Wat is de mening van de 
wethouder hierover? Het is meer iets voor Vluchtelingenwerk, de KBO, de scholen en het 
Bibliocenter. 
De rol van Synthese hierin was beperkt; wij zorgden voor de vrijwillige ‘Taalmaatjes’. Bibliocenter 
organiseerde zelf de andere activiteiten en is trekker van het thema laaggeletterdheid. Voor 2020 is 
deze afspraak i.v.m. beëindiging van subsidies stopgezet. 
Los daarvan vinden we laaggeletterdheid wel degelijk een issue waar ook een welzijnsorganisatie een 
rol in heeft. Laaggeletterdheid is, zoals bekend, één van de cruciale factoren als het gaat om 
bijvoorbeeld het ontstaan of in standhouden van armoede en eenzaamheid. Dat we daarin een 
goede rolverdeling afspreken met andere betrokken partners is logisch. 
 
Isolement: er wordt met name ingegaan op de inzet van vrijwilligers via ‘Leudal maatjes’. Dit terwijl 
er al veel initiatieven in Leudal zijn die gericht zijn op met name MEEDOEN. Om dat te kunnen is 
meer nodig dan een ‘maatje’. Er moeten ook vrij toegankelijke ontmoetingsmogelijkheden zijn waar 
mensen aansluiting kunnen vinden en maken met andere mensen. Synthese beschrijft dat ze enkele 
huiskamerprojecten (met name voor senioren) hebben bezocht. Wat biedt Synthese om dit soort 
ontmoetingspunten verder te stimuleren. De vrijwilligers hebben immers hun handen vol om de 
huiskamers te ondersteunen en geen extra tijd of expertise om extra mensen te werven. 
Aansluiting van statushouders lijkt zelfs nauwelijks mogelijk als daar niet een extra inzet op wordt 
gedaan. De Huiskamers zijn daar ook niet echt geschikt voor…. 
Gezien de hulpvragen die ons in toenemende mate bereiken, is er veel behoefte aan maatjes-
ondersteuning. De contacten die ontstaan zijn binnen de netwerkorganisatie ‘Leudal Maatjes’ zijn 
daarbij cruciaal om snel de juiste verbindingen met elkaar te kunnen maken. 
 
Wij organiseren het huiskameroverleg en bezoeken inderdaad regelmatig de individuele huiskamers. 
Het werven van deelnemers is natuurlijk in 1e instantie een rol die binnen het initiatief zelf ligt. We 
zullen komend jaar extra aandacht besteden aan het verder verhogen van de participatie i.s.m. het 
initiatief. 
 
Kwaliteit van leven 
Het toekomstbestendig zijn van verenigingen o.a. door een e-learning module aan te bieden: 
gebleken is dat verenigingen geen extra tijd kunnen of willen vrijmaken om de module te volgen. 



Misschien is het middel niet het juiste. Bekend is dat verenigingen maar moeilijk mensen aan zich 
kunnen binden. Dat vraagt een geheel andere aanpak. Wat Biedt Synthese hen in deze? 
Daarnaast vermindert de bestuurskracht van verenigingen. De meeste mensen willen wel hand- en 
spandiensten verrichten voor de vereniging waar ze lid van zijn, maar willen zich niet bestuurlijk 
meer inzetten. Deels heeft dat ook te maken met de steeds zwaarder wordende eisen die aan 
verenigingen worden gesteld (ook door de gemeente zelf) waar men doorgaans geen zin in heeft of 
waar men zich onvoldoende capabel voor acht. 
13 verenigingen hebben gebruik gemaakt van de e-learning module. Na het volgen van een e-
learning hebben we contact gehouden met de betreffende verenigingen: wat is de stand van zaken, 
hoe loopt het, waar kan bij ondersteund worden. Uit praktijk blijkt dat een aantal verenigingen er 
voorlopig niets mee doen (voorrang geven aan andere prioriteiten), maar een aantal pakken het wel 
goed op. Deze verenigingen zullen dan ook als voorbeeld gesteld worden naar de anderen toe. We 
blijven hier aandacht voor vragen. 
 
Afhaken van jongeren: we missen de samenwerking met JFS en JFC en Leergeld in deze. Zij hebben 
dit specifiek als beleidsopdracht en voeren ook actief campagne. Misschien had de gemeente in het 
verleden het Jongerenwerk in stand moeten houden 
De jongerenwerker in Leudal is momenteel in samenwerking met oa de gemeente, scholen en 
ketenpartners bezig om de inzet/focus van het jongerenwerk in 2020 en verder te bepalen. 
 
Zelfstandigheid gemeenschappen: voor zover wij weten bestaat er geen verbinding tussen Synthese 
en de dorpsraden. De aanpak is vraaggericht volgens de rapportage, maar als dorpsraden niet weten 
wat Synthese hen aan ondersteuning kan bieden, komt er ook geen vraag. Er op af is dan een betere 
aanpak. Samenwerking opzoeken met VKKL omdat de meeste dorpsraden ook lid zijn en daar 
mogelijk aankloppen voor ondersteuning. Voorheen participeerden de dorpsregisseurs van de 
gemeente in de overleggen. Dat is al geruime tijd niet meer zo. Heeft Synthese deze opdracht nu? 
We zijn medio 2019 gestart met een nieuwe aanpak om de verbindingen met de dorpsraden weer 
aan te halen. In het 2e halfjaar zijn contacten hernieuwd met de kernen Ell, Hunsel, Kelpen Oler, 
Nunhem, Grathem en Buggenum. Met de dorpsraad Heythuysen staat een hernieuwde kennismaking 
in de planning voor begin 2020. De overige dorpsraden zullen in de loop van 2020 allemaal worden 
benaderd. Daarbij gaan we wel samen optrekken met de 4 aan te stellen procesregisseurs van de 
gemeente om doublures en onduidelijkheden te voorkomen. Met de VKKL zijn er korte lijnen als er 
dorpsraden om procesondersteuning vragen bv rondom gemeenschapsaccommodaties. 
 
Huiskamers en inloop/ontmoetingspunten in de dorpskernen: Synthese heeft zich als doel gesteld 
om deze te bezoeken, te ondersteunen en te faciliteren. Wij zien daar in de rapportage maar weinig 
van terug behoudens 2 opmerkingen op pag.15. Zie ook eerdere opmerkingen bij domein no.2. 
Zie eerdere opmerking 
 
Veiligheid en prettig wonen: wat is de rol van Synthese mbt dit onderdeel? Overlastmeldingen gaan 
toch direct naar de gemeente? 
Klopt, Synthese heeft geen rol in de opvolging van overlastmeldingen, behalve waar het gaat om 
jongeren; daar kan de jongerenwerker i.s.m. handhaving actie op ondernemen. 
Veiligheid en prettig wonen gaat in de kern om leefbaarheid: om inwoners die met elkaar werken 
aan een fijne leefomgeving. Het opbouwwerk van Synthese ondersteunt inwoners in dit vraagstuk. 
 
Moeite met rondkomen:  
De Speelgoedbank blijkt niet te werken. Niet laagdrempelig genoeg en is ook al door Leergeld bij de 
oprichting op geattendeerd. Er wordt nu nagedacht om de Speelgoedbank aan Leergeld over te 
dragen. 
Dat het niet werkt vinden we té sterk uitgedrukt. Synthese heeft niet de reguliere contactmomenten 
met de doelgroep die bijvoorbeeld St Leergeld of het CJG wel hebben in hun dienstverlening. Voor 



deze reden zijn we momenteel in gesprek met het bestuur van de St.Leergeld over de vorming van 
één uitgifteloket, hierdoor wordt de uitgifte laagdrempeliger. 
 
Het beleid van de gemeente is vooral gericht op preventie van armoede.  In de rapportage wordt 
gemeld dat er diverse werkgroepen van start zijn gegaan. Dat is mooi, maar wat heeft dat tot nu toe 
concreet opgeleverd behalve vergaderingen? 
Het jaar 2019 stond in het teken van de opstart en uitrol van de aanpak. Er is veel geïnvesteerd in 
netwerkvorming en het ophalen van concrete actie- en verbeterpunten. 
Op enkele punten (quick-wins) zijn in 2019 zaken gerealiseerd: we noemen daarbij de samenstelling 
en distributie van de Geldkrant en het opstarten van een lotgenotengroep.  
In december is een actieplan afgestemd met de wethouder en betrokken beleidsambtenaren met 
daarin de punten waarin we vanaf januari concreet de uitvoering in gaan. Afspraak is dat de 
Commissie Sociaal binnenkort over dit plan zal worden geïnformeerd. 
 
Lichamelijke functies 
Meer bewegen en gezonde voeding: de rol van Synthese bij de drie genoemde projecten is niet 
duidelijk toegelicht. Het gaat om de herijking van de buurtsportcoaches, Leudal Energiek en het 
GALM-project.  
De herijking van het buurtsportcoachprogramma is afgerond. De activiteiten worden vanaf 2020 
overgenomen door Bureau9.  
 
 
AANVULLEND: 
 

Aanvullend willen wij nog het volgende melden: 

 Op dit moment subsidiëren wij naast welzijnsstichting Synthese ook Proteion Welzijn voor een 
beperkt aantal welzijnsdiensten (Klik Leudal/vrijwilligersondersteuning en project Samen aan 
de Slag). Dit lijkt niet heel logisch en efficiënt. Het jaar 2020 zullen wij benutten om te 

onderzoeken in hoeverre het om financiële- en kwaliteitsredenen wenselijk is om alle 
welzijnsdiensten onder te brengen bij één welzijnsorganisatie. Hierbij wordt rekening gehouden 

met wet- en regelgeving en jurisprudentie omtrent schaarse subsidies. 
 In 2020 dient het college een besluit te nemen over continuering van de subsidiering van 

Synthese per 2023. Dit omdat een mogelijk andere wijze van financiering, alsmede een 
overdracht van werkzaamheden, tijd en een zorgvuldig handelen vergt. Dit betekent dat in 
2020 uit het veld bij inwoners en stakeholders opgehaald moet worden hoe men de inzet van 

Synthese ervaart en of een eventuele wijziging of aanpassing noodzakelijk is. Hiertoe zullen wij 
in 2020 procesafspraken met Synthese. Evaluatie, inclusief informering en consultatie van de 
commissie zijn voorzien voor de tweede helft van 2020. Besluitvorming zal eind 2020 plaats 
gaan vinden. 

 Het werkplan 2020 van Synthese en het collegevoorstel en –besluit met betrekking tot 
subsidiëring van 2020 wordt de commissie voor de volgende vergadering aangeboden. 

 Volgende rapportages door Synthese worden eerst aan de commissie aangeboden. 

 


